
Országgyűlési képviselő

Iromány száma: I/7867.

Benyújtás dátuma: 2019-10-31 09:43

Parlex azonosító: AOT0ACAF0001

Címzett: Kövér László, az Országgyűlés elnöke
Benyújtó: Dr. Lukács László György (Jobbik) 

Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (2) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 
24.) OGY határozat 121. §-a alapján interpellációt kívánok benyújtani. 

Az interpelláció címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az interpelláció címe: "Milyen egészségügyi programokra fordítja a chipsadóból befolyó pénzt
a Kormány?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A népegészségügyileg nem hasznos élelmiszerek fogyasztásának visszaszorítása és az egészséges 
táplálkozás előmozdítása, valamint az egészségügyi szolgáltatások, különösen a népegészségügyi 
célú programok finanszírozásának javítása érdekében jött létre az a szabályozás és adó, amely évről 
évre egyre több terméket terhel. Az a cél, hogy az egészségtelen üdítők, cukros ételek vagy az 
egészségre káros hatást gyakorló adalékanyagokat tartalmazó ételek, italok előállítói, egyfajta a 
„szennyező fizet” elve alapján adót fizessenek – és ezáltal viseljék a terhét az általuk okozta 
károknak – támogatható és egyben helyes. Az így létrejött adó (rövidített nevén és a továbbiakban: 
NETA) jó célt szolgálhat, ha annak bevételeit a Kormány valóban az egészségtelen ételek, italok 
által okozott károk mérséklésére, vagy azok kialakulásának megelőzésére, azaz népegészségügyi 
tevékenységre fordítja. Ez az adó „ott van” a chipsekben, gyümölcsös üdítőitalokban, pattogatott 
kukoricában, de éppenséggel a reggeli müzliben is.

Ebből az adóból évről évre több bevételt tervez a Kormány, folyamatosan bővül az egészségtelen 
termékek köre, ezáltal növelve az adóból származó bevételt. Értelemszerűen így növekednie kellene
a kifejezetten egészségügyi, népegészségügyi célra szánt összegeknek is. A közel 40 milliárdos 
adóbevételnek (2019-re tervezetten már közel 60 milliárd forintnak) tehát meg kellene jelennie 
ugyanekkora összegű egészségügy programokban, vagy egészségügyi fejlesztésekben.

Sajnos azonban a NETA-bevételek nyomon követése és a közel 40 milliárdos adóbevételből 
származó ráfordítás tételes kimutatása egyáltalán nem megoldott. Nem lehet tudni, hogy ebből az 
adónemből milyen értékben hoztak létre az egészségtelen ételek fogyasztása által okozott károk 



mérséklését célzó programokat, milyen felvilágosító, vagy egészséges életmódot támogató 
programok valósultak meg. Csak annyit lehet látni, hogy minden évben egyre nagyobb összeg 
folyik be az adóból, terhelve a gyártót, a forgalmazót és végső soron az árak emelkedése miatt a 
fogyasztót. Azt azonban, hogy mire fordították az adót, senki sem ismeri, senki sem látja.

Tisztelt Miniszter Úr!

Mindezekre tekintettel – bízva abban, hogy személyesen teszi ezt meg az Országgyűlésben – az 
alábbi kérdésekre várom válaszát:

Milyen egészségügyi programokra fordították a 2018. évben befolyt NETA-bevételeket? Mekkora 
összegben használták az adóbevételt egészségügyi, népegészségügyi célok megvalósítására? 

Miért nincs egy áttekinthető adatbázis az ebből a célzott adóból megvalósuló programokról? 

Tervezi-e a Kormány kifejezetten és célzottan csak egészségügyi célokra fordítani a NETA 
adónemből befolyó bevételeket? 

Várom érdemi válaszát!

Budapest, 2019. október 30.

Tisztelettel,

Dr. Lukács László György
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